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 � Ordubad rayonu tarixən meyvəçilik diyarı kimi 
tanınıb. Təsadüfi deyil ki, bu qədim yurd yerini “Bağlar 
diyarı” adlandırırlar. Buraya yolu düşən turist və 
səyyahlar Ordubad meyvələri haqqında yüksək fikirlər 
söyləmiş, hətta buradan dünyanın bir çox ölkələrinə 
müxtəlif tinglər aparmışlar.  Qədim mənbələrdə, yazılı 
kitabələrdə də Ordubad və onun meyvələri haqqında 
ətraflı məlumatlar verilir. Fransız etnoqraf İ.İ.Şopen 
(1798–1870) Qafqazın, o cümlədən İrəvan və Naxçıvan 
xanlıqlarının tarixinə, coğrafiyasına həsr etdiyi əsərində 
əla meyvələri-üzümü, əriyi, şaftalısı, albuxarası, heyvası 
olan Ordubadın Qafqazda, hətta Şərqdə şöhrət tapdığı, 
həmçinin sağlam iqlimi haqqında məlumat vermişdir.

Ötən əsrin məşhur səyyahı 
Hacı Zeynalabdin Şirvani isə 
“Bustanus-səyahət” (Səyahət 
gülzarı) kitabında yazır: 
“Ordubad ürəkaçan gözəl bir 
qəsəbədir. Ora adama fərəh 
verən yerdir. Onun möhkəm 
qalası, bol suyu və çoxlu bağı 
vardır. Meyvəsi bol və dadlıdır. 
Havası insana sağlamlıq verir”...

Sovet dönəmində Ordubad 
respublikanın ən iri meyvəçilik 
rayonlarından olub. XX əsrin 
əvvəllərində Azərbaycanda 
yetişdirilən 40-dan artıq ərik 
növünün çoxu Ordubadın payına 
düşürdü. İlkin mərhələdə illik 
istehsal gücü 400 min şərti 

banka olan Ordubad Konserv 
Zavodu istifadəyə verilmişdi. 
Dəfələrlə Ordubadda yetişdiril-
miş meyvələr dünyanın bir çox 
sərgilərində nümayiş etdiril-
miş, ən yüksək mükafatlara 
layiq görülmüşdür. Ordubad 
öz quru meyvələri (qaysava, 
qaysı, alana, basdıq və s.) ilə də 
məşhurdur. Burada meyvələri 
qurudaraq qışa saxlamaq və çay 
süfrələrində onlardan istifadə 
etmək ənənəsi yerli məişətdə 
çox geniş yayılıb. 

Ordubadlıların başlıca 
məşğuliyyət sahələrindən biri 
də limon yetişdirmələridir. 
Rayon  sakinləri quru və konti-
nental iqlim şəraitində yüksək 
məhsuldarlığa nail ola bilirlər. 
Nəticədə limonçuluq ən gəlirli 
sahələrdən birinə çevrilib. Ordu-
bad torpağında yetişdirilən digər 
meyvələr kimi, limon da özgə 
keyfiyyətə, dada-tama malikdir, 
tərkibi qələvi elementləri və bir 
çox vitaminlərlə zəngindir. 

Ordubad limonunu 
fərqləndirən əsas cəhət onun 
tərkibində efir yağları və mine-
ralların zəngin olmasıdır. Buna 
da əsas səbəb torpağın faydalı 
elementlərlə zənginliyi, suyun 
və havanın saflığıdır. Ona görə 

də Ordubad limonunun bir ədədi 
5-15 manat arası satılır. İşdir, 
əgər Ordubad limonunu aparıb 
başqa yerdə becərmək istəsən, 
arzuladığın məhsulu almağa 
çətin nail olarsan. Ağac bar 
versə də, Ordubad limonunun 

dadını verməyəcək. Bu limon 
sırf Ordubada və ordubadlılara 
məxsusdur. Onlar bu meyvənin 
yetişdirilməsinin dilini yaxşı 
bilirlər. Uzun illərdir, bir ənənə 
kimi nəsildən-nəslə ötürülür. 
Hər ailə limonçuluq təsərrüfatı 
ilə məşğul olmasa da, evinin, 
həyətinin bir guşəsində bir dənə 
də olsa, limon dibçəyinə rast 
gələrsən. Sanki bir simvol kimi 
xoş ətilri limon Ordubad evlərini 
bəzəyir. Ordubadlıların dediyinə 
görə, qız köçürtdükləri zaman 
cehizə limon ağacı da əlavə 
olunar. Ordubadlılar limonu həm 
də bərəkət simvolu kimi qəbul 
edirlər. 

Ordubad  limonu görünüşü 
və rəngi ilə də digər limonlardan 
fərqlənir. Olduqca saf və şəffaf 
görüntüyə malikdir. Təcrübəli 
aqronom Zahid Əkbərovun 
dediyinə görə, iki növ limon 
yetişdirilir: biri yumrusov, nazik 
qabıqlı, digəri uzunsov, nisbətən 
qalın qabıqlıdır. Hər ikisi  ata- 
baba sortlarımızdır.

Ordubad limonu həm 
dibçəkdə, həm də torpaqda 
yetişdirilir. Zahid Əkbərovun 
sözlərinə görə, dibçəkdə 
yetişdirilən limon daha 
keyfiyyətli olur.  Dəriləndən 

sonra sərin yerdə 15-20 gün 
saxladıqda keyfiyyətini itirmir. 
Digər limonların qabığı acı və 
qalın olduğu halda Ordubad 
limonunun qabığı xeyli zərif 
və tamlıdır. Qabıqlı halda da 
yemək mümkündür.  Yaxşı 
qulluq edildikdə limon ağacı ilin 
bütün fəsillərində çiçəkliyir. Bir 
ağacda həm göy limon, həm də 
yetişmiş limon olur. 

Limon bitkisi o qədər 
həssasdır ki, gündəlik qulluq 
tələb edir.  Saxlandığı yerin 
temperaturu yayda 20-28, qışda 
8-12 dərəcədən yüksək olma-

malıdır. İstər istixanada, istərsə 
də limon ağacı saxlanılan evdə 
mütləq termometr qoyulur, 
temperaturu onunla tənzimlənir. 
Subtropik bitki olduğu üçün 
rütubəti sevər. Becərilməsində 
əsas etibarilə təbii gübrələrdən 
istfadə olunur. Lakin ilk yazda  
cüzi miqdarda 10-15 qram 
azot gübrəsi və 50-60 qr fosfor 
gübrəsi vermək lazımdır. Çox 
sərin su ilə  suvarmaq olmaz.

Yaxşı qulluq edildikdə, 
yaxşı da məhsul götürmək olur. 
Tək limon deyil, həmçinin 
limon dibçəkləri də satışa çıxa-
rılır. Üstündəki limon sayından 
asılı olaraq qiymətlər dəyişir. 
Zahid Əkbərovun sözlərinə 
görə, il ərzində təkcə limonçu-
luqdan 5000-6000 manat arası 
xalis gəlir əldə edir. Odur ki, 
bu sahəni oğluna da öyrədib. 
“Ordubadın nemətləri nədir? 
Cəviz mürəbbəsi, sucuq, alana, 
ərik qurusu, daha nələr. Təbii, 
bir də ki, limon. Nəvəm Mosk-
vada oxuyur. Limonla cəviz 
mürəbbəsi göndərmişdim, o isə 
müəlliminə pay verib. Müəllimi 
etiraf edib ki, hələ mən nə 
belə dadda limon görmüşəm, 
nə də cəvizdən mürəbbə. 
Ümumiyyətlə, Ordubad torpa-
ğının yetişdirdiyi məhsulların 
şöhrəti çox yerdə məlumdur, – 
deyir Zahid Əkbərov.

Bununla belə, Ordubadda 
torpaqda kök salıb böyüyən 
limon ağacları da az deyil. 
Hündürlüyü 5 metrə çatan 
belə ağaclara Aşağı Əndəmic 
kənd sakini Rza Məmmədovun 
bağında rast gəlmək olar. O, 
2003-cü ildən bu sahə ilə sıx 
məşğul olmağa başlayıb, indi 
də faydasını görür. Deyir ki, 
limon həm də sağlamlıq üçün 
faydalıdır. Limon vitamin 
C, kalsium, maqneziumla 
zəngindir. Bu bitkinin hər növ 
xərçəng xəstəliyini qabaqlayıcı 
təsiri sübut edilmişdir. Anti-
bakterial olaraq iltihablara, 
infeksiyalara və göbələyə qarşı 
istifadə edilir. Həmçinin, çox 
yüksək qan təzyiqini nizama 
salır. 

Rayonun Yuxarı və Aşağı 

Əndəmic kəndlərində limonçu-
luq daha geniş yayılıb. Ordu-
badda limonun əsas məskəni 
elə, demək olar ki, Əndəmicdir. 
Aşağı Əndəmic kənd sakini 
İsmayıl Əliyev deyir ki, gözümü 
açandan həyətimizdə limon 
görmüşəm. Atam bu sahə ilə 
məşğul olub. 20 ildən çoxdur 
ki, özüm də bu işlə məşğulam. 
Əvvəl 10-15 ağac idisə, dövlətin 
bu sahəyə ayırdığı kreditdən 
faydalanaraq, 4 ildə sayını 
100 ağaca çatdırmışam. Onun 
dediyinə görə, hündürlüyü 3 
metrdən yuxarı qalxan hər ağac-

dan il ərzində 300 ədəd limon 
götürür. Oğluna da bu peşəni 
öyrədib. “Moskavaya, Ukray-
naya qədər limon göndərirəm, 
– deyir. Ukraynada da limon 
boldur, lakin portağal dadı verir. 
Bizim limonun yerini verməz. 
Ordubad limonunda heç bir 
meyvə qarışığı yoxdur. O qədər 
gözəl dadı var ki, qabıqlı da 
yemək olur. Bir otaqda kəsildisə, 
ətri dərhal ətrafa yayılar.  Or-
dubad limonuna bələd olanlar 

mümkün deyil ki, onu başqa 
limonla dəyişik sala. Yaşlı insan-
lar, təzyiqi yuxarı olanlar limonu 
yarı stəkan suya qatıb içirlər. Bu, 
qanı duruldur. Limondan digər 
məhsullar – şərbət və mürəbbə 
də hazırlanır. Düzdür, mürəbbə o 
qədər geniş şəkildə hazırlanma-
sa da, amma çox fərqli və gözəl  
dada malik olur”.

Çay yorğunluğu aradan 
qaldıran vasitədir. Limonla 
içilən çay isə stressə və əsəb 
pozğunluğuna qarşı çox yaxşı 
təsir edir. İsti çayın içərisinə 
atılmış bir dilim limon sinirləri 
sakitləşdirir, əhvalı yüksəldir. 
Ordubad limonu ilə çay isə 
ayrıca  bir zövq verir. Ordubada 
gələsən, limonla çay içməsən, 
demək sən çox şey itirmisən. 
Şəhərin mərkəzində, qoca və 
uca çinarların altında Ordubad 
limonu ilə verilən çay süfrəsi 
üçün hətta muxtar respubli-

kamızın başqa bölgələrindən 
də gəlirlər. Həmçinin muxtar 
respublikamıza gələn qonaqları 
qonaqpərvərlik əlaməti olaraq 
elə Ordubada aparanlar da az 
deyil. Rayon sakinlərindən  
Babək Xəlilov və Nüsrəddin 
Yusifovla elə çay evində 
həmsöhbət oluruq. Uca çinarla-
rın kölgəsində, bir də Ordubadın 
tərtəmiz havasında heç nə yox, 
elə bir stəkan çay, qənd, bir də 
təbii, Ordubad limonu bəs edər 
ki, bu çay süfrəsi ətrafında vax-
tını xoş, söhbətini şirin edəsən. 
Həmsöhbətlərimsə, Ordubad 
limonunu tərif etməkdən nə be-
zir, nə də usanırlar.  Deyirlər ki, 
Ordubad limonu Azərbaycanda 
yeganə məhsuldur. Bakıya, ya 
rayonlara getdikdə, limon apar-
masaq, bizdən inciyirlər. Çünki 
tanıyanlar, bilənlər Ordubadı 
limonsuz təsəvvür etmir. Elə 
sovqat kimi də Ordubad limonu 
olduqca dəyərlidir. 

Bəli, gilası, əriyi kiloq-
ramlarla yığıb sizə verərlər, 
amma limonun bir, uzaqbaşı 
beş ədədini. Elə düşünməyin 
ki, ordubadlılar xəsisdir. 
Əsla. Ordubadlıların elə təkcə 
mürəbbəli, paxlavalı, şorqo-
ğallı, şəkərburalı, saymaqla 
bitməyən naz-nemətlərlə 
dolu çay süfrələri bəs edər ki, 
mətbəxinin zənginliyinə və süfrə 
mədəniyyətinə heyran qalasan. 

Ordubadda limon yetişdirmə 
ənənəsinin qorunması və bu 
ənənənin davam etdirilməsi 
ilə bağlı sahibkarlara ayrılan 
güzəştli kreditlər isə onu deməyə 
əsas verir ki, limonçuluq 
təsərrüfatları ilbəil genişlənəcək, 
çay süfrələrimiz Ordubad limo-
nu ilə zənginləşəcəkdir. 

Naxçıvanda milli mətbəximizi 
və əvəzsiz nemətlərimizi  təbliğ 
edən, tanıdan festivalların 
keçirilməsi artıq bir ənənə halını 
alıb. Elə bu yaxınlarda keçirilən 

ikinci “Göycə” festivalı kimi. 
Düşünürük ki, gələcəkdə Or-
dubad limonu ilə bağlı festival 
da bu məhsulun daha geniş 
miqyasda tanınmasına və Ordu-
badın özünəməxsus mətbəxinin 
təbliğinə xidmət etmiş olar. Bu 
cür festivallar həm də turizmin 
inkişafına da dəstəkdir. 

Ordubadlılarda belə bir 
inam var ki, limona sahibindən 
başqası əl vursa, ağac küsər 
və bar verməz. Deyirlər ki, arı 
ailəsi və  bir də limon o qədər 
həssasdır ki, sahibini tanı-
yar. Biz də bu inama hörmət 
edirik. Təki məhsulumuz bol, 
çay süfrələrimizsə Naxçıvanın 
əvəzisiz nemətlərindən olan 
– Ordubad limonundan əskik 
olmasın.

Ruhiyyə RƏSULOVA, 
Naxçıvan Televiziyasının  

baş redaktoru                                                                         

Naxçıvanın ləziz nemətləri: 
Ordubad limonu

Jurnalistlərin əmək hüquqlarının 
qorunmasında sahə həmkarlar 
ittifaqlarının rolu və mövqeyi 

 �  Avropa İttifaqının maliyyə dəstəyi ilə 
“Cənubi Qafqazda jurnalist həmkarlar təşkilatlarının 
bacarıqlarının inkişaf etdirilməsi” layihəsi çərçivəsində 
Azərbaycan Jurnalistlərinin Həmkarlar İttifaqının və 
Beynəlxalq Jurnalistlər Federasiyasının  Beynəlxalq 
Mətbuat Mərkəzində keçirdiyi konfransda ölkəmizin 
kütləvi informasiya vasitələrində çalışan jurnalistlərin 
əmək hüquqlarının qorunmasında sahə həmkarlar 
təşkilatlarının rolu və mövqeyi geniş müzakirə olunmuş, 
bu yöndə beynəlxalq təcrübəyə nəzər salınmışdır.

 “Azərbaycanda jurnalist 
həmkarlar ittifaqlarının durumu 
və gələcək inkişaf meyilləri” 
mövzusunda konfransı giriş sözü 
ilə açan Jurnalistlərin Həmkarlar 
İttifaqının sədri Müşfiq Ələsgərli 
Avropa İttifaqının ölkəmizdə 
də gerçəkləşdirilən bu layihəsi 
barədə ətraflı məlumat ver-
mişdir. JuHİ-nin rəhbəri jur-
nalist həmkarlar təşkilatlarının 
fəaliyyətlərini sivil dünya 
təcrübəsinə uyğunlaşdırmağın gü-
nün tələbi olduğunu qeyd edərək 
bildirmişdir  ki, sovet dövründə 
olduğu kimi, bu gün də bir çoxu 
həmkarlar təşkilatlarına sanato-
riyalara, kurortlara göndərişlər 
verən qurumlar kimi baxır. 
Əslində, həmkarlar ittifaqlarının 
missiyası öz üzvlərinin əmək hü-
quqlarının qorunması, onlar üçün 
layiqli iş və istirahət şəraitinin 
yaradılmasıdır. Layihənin 
məqsədi keçmiş SSRİ məkanında 
jurnalistlərin model həmkarlar 
təşkilatlarının formalaşdırılma-
sıdır.

Sonra Mətbuat Şurasının 
sədri, Milli Məclisin deputa-
tı Əflatun Amaşovun sədrliyi 
ilə konfransın “Azərbaycanda 
sosial dialoq və əmək standart-
ları: mövcud durum, problemlər, 
nailiyyətlər və yeni çağırışlar” 
mövzusunda I sessiyası keçi-
rilmişdir. AMŞ sədri diqqəti 
beynəlxalq aləmdə sahə 
həmkarlar təşkilatlarının media 
işçilərinin hüquqlarını necə qoru-
ması təcrübəsinə yönəltmişdir.

Beynəlxalq Jurnalistlər 
Federasiyasının layihələr depar-
tamentinin rəhbəri Adrien Collin 
işçilərlə sahibkarlar arasında sosi-
al dialoq qurulmasının vacibliyini 
söyləmişdir. O, jurnalistlərin 
problemlərinin nəzarətdə saxlanıl-
masının, işə götürülərkən onların 
hüquqlarının qorunmasının sahə 
həmkarlar ittifaqının fəaliyyətinin 
əsasında dayandığını  bildirmiş-
dir. Adrien Collin həyata keçirilən 
layihə çərçivəsində hazırlan-
mış və konfrans iştirakçılarına 
paylanmış “Həmkarlar ittifaqı 
təşkilatının üzvünün məlumat 
kitabı” və “Əmək hüquqları və 
onların qorunması mexanizmləri: 
kollektiv danışıqlar və kollek-
tiv müqavilələr” kitabçalarının 
təcrübi önəmindən söz açaraq,  
Beynəlxalq Jurnalistlər Federasi-

yası jurnalistlərin əmək hüquqla-
rının qorunmasını təşkil etməkdə 
həmişə yardımçı olduğunu 
vurğulamışdır. BJF-nin təmsilçisi 
demişdir: “Jurnalistlərin yaxşı iş 
yeri olsa, onlar daha keyfiyyətli iş 
təqdim edəcəklər.”

Kütləvi İnformasi-
ya Vasitələrinin İnkişafına 
Dövlət Dəstəyi Fondunun 
(KİVDF) icraçı direktoru Vüqar 
Səfərli jurnalistlərin sosial 
problemlərinin həlli istiqamətində 
KİVDF-nin strategiyasını yığ-
cam açıqlamışdır. Fond rəhbəri 
jurnalist həmkarlar təşkilatlarının 
fəaliyyətindən danışaraq bildir-
mişdir ki, əksər redaksiyalarda 
həmkarlar təşkilatları yoxdur. 
Bu da jurnalistlərin fəaliyyətində 
çətinliklər yaradır. Jurnalistlərin 
hüquqları etibarlı qorunmalı, 
bunun üçün, ilk növbədə, onlarla 
əmək müqaviləsi bağlanmalıdır. 
Kütləvi informasiya vasitələrində 
həmkarlar təşkilatları yaradılarsa, 
belə problemlər daha asan aradan 
qalxar. Vüqar Səfərli sonda 
demişdir: “Azərbaycanda güclü  
sahə həmkarlar ittifaqı qurumu və 
onun yerli strukturları formalaşar-
sa, bu, jurnalistikanın ahəngdar 
inkişafına xidmət edər.”

Azərbaycan Həmkarlar 
İttifaqları Konfederasiyası əməyin 
hüquq müfəttişi Ruslan Bağı-
rov sessiyada “Azərbaycanda 
beynəlxalq əmək standartlarının 
tətbiqi sahəsində əldə edilən 
nailiyyətlər, əmək hüquqlarının 
qorunmasında həmkarlar ittifaq-
larının rolu” mövzusunda çıxış 
etmişdir. “Əmək hüquqlarının 
qorunmasında mövcud vəziyyət, 
əmək standartlarının inkişaf 
etdirilməsinin modern yolları” 
mövzusuna aydınlıq gətirən 
İqtisadi-Sosial İnkişaf Mərkəzinin 
sədri Vüqar Bayramov isə 
nəzərə çatdırmışdır ki, son illər 
əmək hüquqlarının qorunması 
ilə bağlı atılan əsas addım əmək 
müqavilələrinin elektron qaydada 
qeydiyyatının aparılmasıdır. İş 
yerlərində əmək müqavilələrinin 
bağlanıb-bağlanmamasının yoxla-
nılması praktiki olaraq çətin, bəzi 
hallarda mümkünsüzdür. Ancaq 
əmək müqavilələrinin elektron 
qaydada sistemə daxil edilməsi ilə 
nəzarətin həyata keçirilməsi daha 
asan olacaq.

“Azərbaycan jurnalistlərinin 

mövcud sosial durumu: sosi-
al hüquqların qorunmasında 
həmkarlar təşkilatlarının rolu” 
mövzusunda çıxış edən JuHİ 
sədri Müşfiq Ələsgərli bildirmiş-
dir ki, Beynəlxalq Jurnalistlər 
Federasiyası dünyanın müxtəlif 
ölkələrindən 600 min jurnalisti 
ətrafında birləşdirir. Federa-
siya jurnalistlər üçün layiqli 
iş şəraitinin yaradılmasının 
vacibliyini əsas götürür. Layiq-
li iş yeri jurnalistin iş yerində 
təhlükəsizliyinin qorunmasını, 
yaxşı əməkhaqqı verilməsini, 
əmək hüquqlarının qorunması-
nı və digər məsələləri nəzərdə 
tutur. JuHİ rəhbəri bildirmişdir: 
“Azərbaycanda jurnalistlərin sosi-
al rifahının yüksəldilməsi xüsusi 
diqqət mərkəzindədir. Ancaq, ilk 
növbədə, redaksiyaların özündə 
ilk həmkarlar təşkilatlarının yara-
dılması zəruridir. Çünki redaksi-
yalarda olan həmkarlar təşkilatları 
o jurnalistlərin problemlərini 
daha yaxşı bilir. Jurnalistlərin 
əmək hüquqlarının qorunması son 
nəticədə peşəkar jurnalistikanın 
inkişafına səbəb olur.”

Bakı Dövlət Universiteti 
jurnalistika fakültəsinin kafed-
ra müdiri, professor Cahangir 
Məmmədli konfransın bütün 
jurnalistlərə maarifləndirici 
köməyini qeyd etmiş, bu möv-
zunun tələbə jurnalistlər üçün də 
önəmli olduğunu söyləmişdir. 
“Yeni Müsavat” qəzetinin 
baş redaktoru Rauf Arifoğlu, 
“Paralel” qəzetinin baş redakto-
ru Tapdıq Abbas, başqa media 
qurumu rəhbərləri və jurnalistlər 
konfransda çıxış edərək kütləvi 
informasiya vasitələrinə reklam 
verilməsinin stimullaşdırılmasının 
vacibliyini bildirmişlər.

Orta Asiya və Güney Qafqaz 
Söz Azadlığı Şəbəkəsinin sədri 
Azər Həsrətin sədrliyi ilə aparılan 
“Əmək standartları və sosial 
dialoq: kollektiv sövdələşmələr” 
mövzusunda növbəti 
müzakirələrdə Avropa Jurnalistlər 
Federasiyasının nümayəndəsi 
Mehmet Köksal, Azərbaycan 
Həmkarlar İttifaqları Konfedera-
siyasının əməyin hüquq müfəttişi 
Sevil Zeynalova, əmək hüquqları 
üzrə ekspert Könül Ələkbərova 
çıxış etmişlər.

Demokratik Jurnalistlər 
Liqasının sədri Yadigar 
Məmmədlinin sədrliyi ilə 
“Azərbaycanda jurnalist 
təşkilatları: mövcud durum, 
birlik və həmrəylik problemləri” 
mövzusunda sonuncu sessi-
yada isə Mətbuat Şurasının 
sədri, deputat Əflatun Amaşov, 
Beynəlxalq Avrasiya Mətbuat 
Fondunun sədri Umud Mirzəyev, 
Orta Asiya və Güney Qafqaz 
Söz Azadlığı Şəbəkəsinin sədri 
Azər Həsrət, “Ruh” Jurnalistlərin 
Müdafiəsi İctimai Birliyinin sədri 
Əvəz Rüstəmov, Azərbaycan 
Jurnalistləri Şəbəkəsi İctimai 
Birliyinin sədri Ayaz Mirzəyev, 
“Türkiyə Universitetləri 
Məzunları” İctimai Birliyinin 
(TUMİB) rəhbəri Çingiz Bay-
ramov mülahizələrini açıqla-
mış, jurnalistlərin həmkarlar 
təşkilatlarının qurulmasında 
və onların əmək hüquqlarının 
qorunmasında ölkənin media 
qurumlarının əlbir fəaliyyətinin 
zəruriliyini təsdiqləmişlər.

Sessiyalardan sonra konfrans 
iştirakçılarının mövzu ilə bağlı 
sualları cavablandırılmışdır. 

Tahir AYDINOĞLU,  
“Xalq qəzeti”

Pekində Asiya regionunda qarşılıqlı etimad və 
dialoq ruhunun bərqərar olması yolları araşdırılıb

 � Dünya, o cümlədən Asiya bu gün həm 
yeni çağırışlar, həm də yeni təhdidlər və təhlükələrlə 
üz-üzədir. Belə bir şəraitdə Çin Xalq Respublikası 
dayanıqlı təhlükəsizlik və qarşılıqlı etimadın 
möhkəmləndirilməsinə, regional iqtisadi inkişafa öz 
töhfəsini verməyə çalışır. Asiyada qarşılıqlı fəaliyyət və 
etimad tədbirləri konfransının iyunun 28-də Pekində 
keçirilən növbəti forumunun əsas məqsədi Asiya 
ölkələri arasında əməkdaşlıq yollarının, təhlükəsizliyin 
möhkəmləndirilməsi imkanlarının axtarışı və 
müzakirəsinə həsr edilmişdi. 1992-ci ildə yaradılmış 
konfransın 25 illiyi münasibətilə təşkil olunmuş forum 
“Asiyada təhlükəsizlik və inkişaf naminə” adlanırdı.

Asiyanın bir sıra 
dövlətlərindən sabiq hökumət 
başçılarının, diplomatların, 
media qurumlarının, KİV 
nümayəndələrinin iştirak 
etdikləri forum Çin Xalq Res-
publikasının sədri Si Cinpinin 
təbriki ilə açılıb. 

Çin lideri regionun qarşı-
laşdığı problemlərin həllində, 
inkişafa nail olunmasında 
konfransın və növbəti forumun 
əhəmiyyətli rol oynayacağına 
əminliyini ifadə edib, tədbirin 
işinə uğurlar arzulayıb.

Forumun açılış 
mərasimində və plenar 
iclasda səslənən çıxışlarda 

dünya əhalisinin təxminən 
yarısının yaşadığı Asiyada 
qarşılıqlı etimad və dialoq 
ruhunun bərqərar olması-
nın əhəmiyyəti vurğulanıb. 
Həmçinin beynəlxalq terrorçu-
luq və ekstremizm, separatçılıq, 
iqtisadi çalxalanma və digər 
böhranlarla birgə mübarizənin 
önəmindən danışılıb. Eyni za-
manda, Koreya yarımadasında 
artan gərginliyə, regionda da-
vam edən qanlı münaqişələrə, 
o cümlədən Ermənistan-
Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ 
münaqişəsinə toxunulub.

Çıxış edənlər müzakirəyə 
çıxarılan məsələlərlə bağlı 

toplanmış təcrübəni, şəxsi 
mülahizələrini bölüşüblər. 

Sonra müzakirələr 
təhlükəsizliklə bağlı aktual 
problemləri və müasir dövrün 
çağırışlarını əhatə edən səkkiz 
“dəyirmi masa”da davam 
etdirilib. 

AZƏRTAC-ın bura-
xılış üzrə baş redaktoru 
Elman Qədirovun Asiyada 
təhlükəsizliyin təmin olun-
masında KİV-in roluna həsr 
edilmiş “dəyirmi masa”da 
“Rəqəmsal uçurum və 

şəbəkə təhlükəsizliyi” möv-
zusunda çıxışı dinlənilib. 
O, Azərbaycanda İKT-nin 
inkişafı istiqamətində görülən 
tədbirləri, Prezident İlham 
Əliyevin bu sahəyə diqqət və 
qayğısı sayəsində əldə olunan 
əsaslı irəliləyişləri diqqətə 
çatdırıb.

 AZƏRTAC-ın 
fəaliyyətindən söhbət açan 
baş redaktor qeyd edib ki, 
onun təmsil etdiyi agentlik 
dünyanın və Asiya regionunun 
aparıcı media qurumları ilə 

sıx əməkdaşlıq əlaqələrinin 
qurulmasına xüsusi önəm 
verir. Hazırda Dünya Xəbər 
Agentlikləri Konqresinə, 
həmçinin Asiyanın bir çox 
xəbər agentliklərini özündə 
birləşdirən OANA-ya 
sədrlik edən AZƏRTAC 
üzv agentliklərin quru-
mun saytında fəallığının 
artırılması istiqamətində 
ardıcıl iş aparır. “Dəyirmi 
masa” iştirakçıları arasında 
OANA-ya üzv agentliklərin 
nümayəndələrinin çoxluq 
təşkil etdiyini nəzərə alan 
E.Qədirov onları təmasları 
möhkəmləndirməyə, qurumun 
fəaliyyətində daha yaxından 
iştirak etməyə çağırıb.

AZƏRTAC-ın baş 
mühəndisi Fuad Qədilli isə “İn-
ternet təhlükəsizliyi: imkanlar 
və problemlər” adlı dəyirmi ma-
sada “Rəqəmsal təhlükəsizlik” 
mövzusunda çıxış edib. O, kiber 
hücumların vurduğu zərərdən 
danışıb, iştirakçıları AZƏRTAC-
ın internet resurslarında 
təhlükəsizliyin təmin olunması 
istiqamətində görülən tədbirlər 
barədə məlumatlandırıb.

Olimpiya mükafatçımız  
dünya çempionu oldu

Cənubi Koreyanın Mucu şəhərində yenicə başa 
çatmış taekvando üzrə dünya çempionatının finişi 
Azərbaycan milli komandasının üzvləri üçün uğurlu 
olub. Yarışın son günlərinədək bir medal belə qazana 
bilməyən dayanq ustalarımız finişdə iki dəfə fəxri 
kürsüyə yüksəliblər.

Milad Beiqi Hərçəqani 80 kq çəki dərəcəsində 
keçirdiyi altı görüşün hamısında rəqiblərinə qalib 
gələrək qızıl medal qazanıb. Bununla da Rio-de-
Janeyro Olimpiadasının mükafatçısı dünya çempio-
nu olmaq arzusuna da çatıb. 

Turnirdə ölkəmizə daha bir medalın sevincini 
isə Məhəmməd Məmmədov yaşadıb. Taekvando-
çumuz 63 kq çəki dərəcəsində çıxışlarını bürünc 
mükafatla başa vurub. 

Hərçəqani və Məmmədovun bu uğurları 
sayəsində Azərbaycan millisi komanda hesabında bir 
çox ölkəni qabaqlayaraq yeddinci yeri tutub.

FİDE növbəti reytinq  
cədvəlini açıqlayıb

Beynəlxalq Şahmat Federasiyası (FİDE) 2017-ci 
il iyulun 1-nə olan vəziyyətə görə reytinq cədvəlini 
açıqlayıb. Azərbaycanlı qrossmeyster Şəhriyar 
Məmmədyarov klassik şahmatda 2800 xalla altıncı 
mövqedədir.

Norveçli dünya çempionu Maqnus Karlsenin 
(2822) başçılıq etdiyi dünyanın ən yaxşı yüz şahmat-
çısının siyahısında ikinci-üçüncü pillələrdə rusiyalı 
Vladimir Kramnik (2812) və ABŞ təmsilçisi Uesli 
So (2810) irəliləyirlər. 

FİDE sürətli şahmatın rapid və blits növləri üzrə 
də reytinq cədvəlini dərc etdirib. Məmmədyarov 
rapiddə Karlsen (2919) və Aleksandr Qrişukdan 
(Rusiya, 2851) sonra 2833 xalla üçüncüdür. 

Blitsdə isə dünyanın ən güclü şahmatçı-
ları sırasına azərbaycanlı qrossmeysterlərdən 
Rauf Məmmədov daxildir. O, 2796 xalla onuncu 
mövqedədir.

Bu gün finaldır
Rusiyada keçirilən futbol üzrə Konfederasiyalar 

Kuboku turnirinin qalibi və fəxri mükafatın sahibi 
bu axşam məlum olacaq.

Çili – Almaniya final görüşü Sankt-Peterburqda 
oynanılacaq. Həlledici matçı serbiyalı hakim Milo-
rad Majiç idarə edəcək. 

Üçüncü yer uğrunda oyun isə Moskvada 
keçiriləcək. Portuqaliya və Meksika komandalarının 
qarşılaşacağı görüşdə baş hakim funksiyasını FİFA-
nın Səudiyyə Ərəbistanından olan nümayəndəsi 
Fəhad Əl Mirdasi yerinə yetirəcəkdir.

Oqtay BAYRAMOV, “Xalq qəzeti”
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